
 

 

 )دوم ( دبستان شهيدي                     ويت املاء                        تق                                       با ياد و نام خدا      

 فرق بين شکل پايانی مصوت "ه –  اِ "   با صامت "هـ"

گيرد صداي  فقط زماني كه در كلمه اي قرار مي. از نظر ظاهري هيچ فرقي مشاهده نمي شود
 .آن تغيير مي كند

در .مي شنويم "ا  "صداي )خواننده  -آماده  –خسته  –بسته  –لانه  -خانه (مثال در كلمات
  .در پايان شنيده مي شود "هـ " صداي .)شاه  –چاه  -راه  –كلاه  -ماه(كلماتي مثل 

 :در كلمات مختلف )   ه ه( براي تشخيص صداي دو شكل 

قرار ) او  - ِ     -  يا -ُ     -َ    –ا ( يك مصوت مانند )   ه ه( ز شكل هرگاه در كلمه قبل ا
  :مانند . خوانده مي شود)   ه( صامت ،شكل مورد نظر داشته باشد 

  ....... ده  و  –مه  –ده  –نهُ  –كوه  –چه چه  –به به  –خواه  –راه  –آه  - ماه  -كلاه  

  )ا ( يك صامت بيايد ، شكل مورد نظر صداي  )  ه ه( در غير اين صورت هر گاه قبل از شكل 

  :مانند . مي دهد 

  ..........آينده  و  -بسته   –دسته  -كوله   –لوله  - نامه   - لانه   - خانه   -شانه   -ادامه  

   ربط )  ا (  در پايان كلمه و) ا  (  صداي تشخيص مناسب براي راهكارهاي 

و بداند .ختم مي شوند را به حافظه ديداري خود بسپارد "ا  "كودك كلماتي كه به صداي-1
 .هميشه اين كلمات بايد به اين شكل بنويسد

ختم شود اگر صداي "ا  "هر گاه كودك مي خواهد كلمه اي بنويسد كه صداي آخر آن به  -2
آخر آن را حذف كند و كلمه بي معني شد پس بايد متوجه شود كه صداي آخر آن را بايد با 

 .نوشت "ه "ين شكل ا



 

 

 .كه بي معني شده است    استفاد                )  ه (  بعد از حذف  استفاده:مثال

 .كه بي معني شده است   سفر                 )   ه  (  سفره بعد از حذف

 :مثال .مهمان استفاده كند"ا " ربط يا  "ا " به نام  "ا  " در غير اين صورت بايد از شكل 

 مادر   )             ِ    (    من بعد از حذف  ادرِم

،كلمه معني  " ا  "پس از حذف صداي .ممكن است كلماتي شامل اين قاعده نشود  -3
 .ديگري پيدا كند يا از نظر بزرگ ترها معني ديگري داشته باشد

 يا خير ؟ جمله ي ما را درست است اما ما مي خواهيم بدانيم آيا معني كلمه ي مورد نظردر 

 نوشت  –داد                بعد از حذف) نوشته  –داده ( :مثال 

اين كلمات از نظر معنا به تنهايي صحيح مي باشد ولي وقتي در جمله اي كه مورد نظر 
 نمي باشد قرار مي گيرد صحيح  گوينده است 

مان حذف كلمه هيچ در ز....مادرِ -ربط مي گيرند مانند كلاسِ "ا  "در مورد كلماتي كه -4
 :تغييري نمي كند اما كودك بايد اين قواعد را بداند

مي آيند چه در "  ه  " هستند به تنهايي و مستقلا با ) ا         ه ( كلماتي كه داراي صداي-
 .جمله قرار بگيرند و چه نگيرند

ا  " ي شوند ربط نوشته مي شوند فقط زماني كه در جمله واقع م "ا " كلماتي كه با صداي -
 .مي گيرند وممكن است در هر جمله اي يك جور نوشته شوند"

 .  حميده  با مداد خود مي نويسد:مثال 

  .حميده مداد  را آورد                 



 

 

طوريست كه  ينا ها شما كلماتي را نام مي برم بعضي ازاين كلمهي ه ها ببينيد من برا بچ
 - نامه ( مثلاً وقتي مي گويم .ي ديگري نمي مانيد  وقتي من بيان كردم شما منتظر كلمه

اما گاهي نيز .شما متوجه مي شويد كه اسامي چيزهايي را گفتم  ،) شانه  -خانه  -خامه 
 دمقصو زيرا آن كلمه به تنهايي ،. كلماتي را مي گويم ولي شما منتظر مي مانيد كه ادامه دهم 

در ) .آموزگارِ  -دانش آموزِ  -كلاسِ  -كفشِ  -دانِ قن -مداد ( مثلاً . مرا به شما نمي رساند 
 - يا قندانِ سفيد  - مداد حسن ( مثلاً بگويم . اين گونه كلمات شما منتظريد كه من ادامه دهم

 ).آموزگارِ كلاسِ اول  - دانش آموزِ خوب - كفشِ قرمز 

مه ام منتظر هر وقت بعد از گفتن كل. حالا اين دو دسته كلمات را مخلوط به كار مي برم 
تظر كلمه ي ديگري نكلمه ي ديگري بوديد دست هايتان را بالا ببريد و اگر نياز نبود كه م

 -مديرِ  -ِ  معلم -ِ  كلاس( خوب حالا كلمات را مي گويم .باشد  نبمانيد دست هايتان پايي
  ... )و  زنگِ  -مدادِ   –راننده  –جاده  –چاله  -رنگ  -كتابِ -دانه  -خامه  -ساده  -زنِ 

بعد از يكي دو جلسه كه اين بازي را انجام داديم به آن ها فقط يك قاعده را آموزش مي 
آن » ِ  «مي گوييم هر وقت بعد از تلفظ كلمه شما منتظر كلمه ي ديگري بوديد با اين .دهيم 

  .آن را بنويسيد » ــه يا ه « را بنويسيد و اگر منتظر كلمه ي ديگري نبوديد با 

  

  ر تلاش سعي كن هر روز كتاب بخواني زيرا علاوه براين كه چيزهاي جديدي ياد مي گيري پسر پ 

  و تقويت حافظه ي ديداري نومهارت خواندن شما تقويت مي شود، باعث تقويت مهارت نوشت 

 . شما هم مي شود 


